



Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

## الجمعية العامة الـ 139 للاتحاد البرلماني الدولي

والاجتماعات ذات الصلة

جنيف، سويسرا

14-18 تشرين الأول/أكتوبر 2018

C-III/139/M

اللجنة الدائمة للديمقراطية

11 تموز/يوليو 2018

وحقوق الإنسان

### تعزيز التعاون البرلماني الدولي حول الهجرة وحوكمتها بالنظر إلى اعتماد الميثاق العالمي لهجرة آمنة ومنظمة ومنتظمة

#### مذكرة تفسيرية قدمها المقرون المشاركون

السيد ج. إيشانيز (إسبانيا)، السيد ك. سوسا (السلفادور) والسيد أحمد تويزي (المغرب)

1. لطالما كانت الهجرة سمة من سمات الإنسانية. إن التنقل هو ما يربط البلدان والثقافات ببعضها بعضاً. إنه عنصر أساسي للتنمية المستدامة. تولد الهجرة المنظمة بشكل جيد فرصاً هائلة للمهاجرين والمجتمعات، لكنها تجلب أيضاً تحديات في مجالات عدة، ولا يمكن تخطيها إلا من خلال التعاون بين بلدان المنشأ والعبور والمقصد مع إيلاء الأهمية الكبرى للمهاجر. يجب أن تلتزم الحقوق السيادية للدول عند إدارة الحدود وإعداد سياسات الهجرة بأحكام القانون الإنساني الدولي. إن الهدف الذي يجب أن تلتزم به الدول هو جعل الهجرة أكثر أماناً وطوعية وإدارتها بشكل أفضل وتحقيق التوازن بين المسؤولية والتضامن.

2. من المقدر أن 244 مليون شخص (أو 3.3 في المائة من سكان العالم) يعيشون في بلد غير بلدهم الأم. يبقى العمل السبب الرئيسي الذي يدفع الناس إلى الهجرة في العالم. تحصل الآن الهجرة بمجملها ضمن المنطقة نفسها.

3. لقد ركزت المناقشات الأخيرة، التي أجريت على صعيد عالمي، على عدد كبير من التنقلات، لم يسبق لها مثيل، لأشخاص يهاجرون بحثاً عن حياة أفضل أو هرباً من التهديدات التي تحدق بحياتهم أو أمنهم أو سلامتهم.



ومن بين هؤلاء هناك أشخاص يعرضون حياتهم للخطر لعدم توفر أي وسيلة قانونية لهم للدخول إلى بلد آخر. وقد وضعت هذه الحالات إدارة الهجرة على رأس جدول أعمال المجتمع الدولي، وذلك لإيجاد استراتيجيات مشتركة وتقاسم المسؤولية لمعالجة المشاكل الأمنية والإنسانية والمخاوف الاجتماعية والاقتصادية الناجمة عن وصول أعداد كبيرة من المهاجرين، ومنع استغلال الأشخاص في أثناء التنقل، وتوفير طرق قانونية للهجرة ومعالجة الأسباب الجذرية لها بالكامل.

4. هناك اعتراف متزايد بأن من أجل الحصول على نتائج والاستفادة منها جميعاً، يجب أن تتم حوكمتها بطريقة آمنة وإنسانية ومنظمة ومنتظمة. نظراً إلى نطاق الهجرة، وعدم وجود معايير وآليات مشتركة في هذا الصدد ونظراً إلى التحديات المتعلقة بالتحركات الكبيرة للمهاجرين. يركز مشروع القرار على حوكمة الهجرة والتعاون البرلماني الدولي حولها. هناك تركيز خاص على العملية الجارية التي ينبغي أن تؤدي إلى اعتماد ميثاق عالمي من أجل هجرة آمنة ومنظمة ومنتظمة في كانون الأول /ديسمبر 2018. يركز ميثاق عالمي آخر للاجئين على جوانب محددة تتعلق باللاجئ والتي لا يشملها مشروع القرار.

5. يستند مشروع القرار إلى قرارات وبيانات الاتحاد البرلماني الدولي السابقة. والتي تشمل القرار الذي اعتمد في الجمعية العامة الـ 130 للاتحاد البرلماني الدولي حول دور البرلمانات في حماية حقوق الأطفال ، لا سيما الأطفال المهاجرين غير المصحوبين بنديهم ، ومنع استغلالهم في حالات الصراعات المسلحة، إعلان المناقشة العامة للجمعية العامة الـ 133 للاتحاد البرلماني الدولي بعنوان: " لهجرة أكثر عدالة وذكاء وإنسانية. " وإعلان المناقشة العامة للجمعية العامة الـ 138 للاتحاد البرلماني الدولي بعنوان: " تعزيز النظام العالمي للمهاجرين واللاجئين: الحاجة إلى حلول سياسية قائمة على الأدلة. "

6. بمناسبة انعقاد الجمعية العامة الـ 138 للاتحاد البرلماني الدولي، أجرت اللجنة الدائمة للديمقراطية وحقوق الإنسان مناقشة حول الهجرة. يكرر المشروع الحالي الملاحظات التي أبدت في هذه المناسبة، بالإضافة إلى المساهمات الإضافية الواردة من البرلمانات الأعضاء والمنظمات الشريكة. تشمل المساهمات ضرورة وضع سياسات الهجرة الشاملة والأطر القانونية؛ الحاجة إلى معالجة الأسباب الجذرية جميعها للهجرة، بما في ذلك بطالة الشباب وتغير المناخ، و الاستجابة للهجرة المتعلقة بالكوارث؛ ضرورة مكافحة التمييز ورهاب الأجانب في سياق الهجرة ؛ والحاجة إلى دعم مشاركة المهاجرين في التنمية وفي صنع القرار السياسي، سواء في البلدان المضيفة أم في بلدان المنشأ. تلعب البرلمانات دوراً حاسماً في جميع هذه المجالات، وتضمن أن تتحمل الدول

مسئولياتها تجاه المواطنين، وأن تكون حقوق الإنسان للمهاجرين محمية في جوانب دورات الهجرة جميعها. يمكن للاتحاد البرلماني الدولي، ويجب عليه، دعمها في هذا المسعى.

7. يعيد مشروع القرار التأكيد على بعض المبادئ التي ينبغي أن تكون في صلب الميثاق العالمي للهجرة، مثل احترام حقوق الإنسان والعمل اللائق، وكرامة الإنسان، والحق في عدم التمييز والحماية من العنف وسوء المعاملة، وسيادة القانون، ومراعاة الأصول القانونية، فضلاً عن مبادئ النسبية والضرورة. إنه يؤكد على شمولية الوصول إلى الخدمات الأساسية، لا سيما التعليم والصحة والعدالة والحماية الاجتماعية، التي يجب أن تكون مضمونة للجميع، بغض النظر عن وضعهم كمواطنين أو غير مواطنين، مقيمين أو غير مقيمين، مهاجرين منتظمين أو غير منتظمين. وتركز بشكل خاص على ضمان أن تكون حوكمة الهجرة مستجيبة للاعتبارات الجنديرية وتدعم مصلحة الطفل. وتدعو أيضاً إلى مسارات قانونية للهجرة، بما في ذلك على الصعيد الإنساني، لضمان حماية الأشخاص الذين لا يستطيعون طلب اللجوء بموجب اتفاقية عام 1951، بما في ذلك أولئك الهاربين من الكوارث الطبيعية والعنف. يجب إيلاء اهتمام خاص إلى التنفيذ الصحيح لجدول أعمال 2030 لأن ذلك سيكون له تأثير مباشر على الهجرة غير الطوعية وتقليصها.

8. وبالإضافة إلى ذلك، يتضمن مشروع القرار توصيات بشأن الإجراءات التي يجب أن تتخذها البرلمانات وغيرها من المعنيين من أجل ضمان القوانين والممارسات الوطنية، وكذلك الاتفاقات الثنائية والإقليمية والعالمية، التي تؤدي إلى الهجرة الآمنة والمنظمة والمنتظمة، وإلى تحقيق التوازن بين التضامن والمسؤولية، مع الاحترام الكامل لحقوق الإنسان للمهاجرين. وهو يركز على الحكومة ككل ونهج المجتمع ككل للهجرة، على أهمية التكامل وسياسات الدمج الاجتماعية، وعلى ضمان السياسات والمناقشات حول الهجرة المدعومة بالأدلة، وعلى الحاجة لمكافحة العنصرية ورهاب الأجانب والتعصب، فضلاً عن منع الهجرة القسرية غير النظامية، بالإضافة إلى تهريب المهاجرين والاتجار بالبشر واستغلال العمال.

9. وأخيراً، يدعو القرار إلى زيادة الجهود على المستوى البرلماني الدولي لتنفيذ سياسات الهجرة الملائمة. ويدعو البرلمانات إلى المشاركة بشكل فعال في الجهود بين الدول في مجال حوكمة الهجرة، خاصة من خلال وضع "خطة عمل برلمانية"، كما يشجع الاتحاد البرلماني الدولي على تعزيز دور البرلمان في مثل هذه العمليات وتعزيز الحوار البرلماني الدولي حول هذه المسألة.



Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

# 139<sup>th</sup> IPU ASSEMBLY AND RELATED MEETINGS

Geneva, 14-18.10.2018

Standing Committee on  
Democracy and Human Rights

C-III/139/M  
11 July 2018

## ***Strengthening inter-parliamentary cooperation on migration and migration governance in view of the adoption of the Global Compact for Safe, Orderly and Regular Migration***

***Explanatory memorandum submitted by the co-Rapporteurs  
Mr. J. Echániz (Spain), Ms. K. Sosa (El Salvador) and Mr. A. Touizi (Morocco)***

1. Migration has been a feature of humanity since time immemorial. Mobility is what binds countries and cultures together. It is an essential element of sustainable development. Well-managed migration creates a wealth of opportunities for migrants and societies but it also brings challenges in a wide range of areas that can be overcome only by cooperation among origin, transit and destination countries with the migrant always at the centre of considerations. The sovereign rights of States in border management and in designing their migratory policies must always comply with international humanitarian law prescriptions. The objective to which States must commit is to make migration ever safer, voluntary and better managed and to strike a balance between responsibility and solidarity.
2. It is estimated that 244 million persons (or 3.3 per cent of the world's population) live in a country other than their country of birth. Work remains the main reason for people to migrate internationally. Most migration today occurs within the same region.
3. Recent debates at the global level have focused on unprecedentedly large movements of persons who either migrate in search for a better life or flee threats to their life, safety or integrity. Among them there are persons who put their lives at risk as they have no legal avenue to seek entry into another country. These situations have put migration management high on the global community's agenda, so as to devise common strategies and share responsibility to address the security, humanitarian and socioeconomic concerns caused by the arrival of large numbers of migrants, prevent the abuse of persons on the move, provide legal avenues for migration, and address its root causes in a 360 degrees approach.
4. There is growing acknowledgement that in order to bear its fruits and benefit all, migration must be governed in a safe, humane, regular and orderly manner. Given the scope of migration, the lack of common standards and mechanisms in this regard and the challenges related to large movements of migrants, the draft resolution focuses on migration governance and inter-parliamentary cooperation on migration. Particular focus is placed on the ongoing process that should lead to the adoption of a *Global Compact for Safe, Orderly and Regular Migration* in December 2018. A separate Global Compact for Refugees focuses on specific refugee-related aspects that are not covered by this draft resolution.



#IPU139

5. The draft resolution draws from previous IPU resolutions and statements. These include the resolution adopted at the 130<sup>th</sup> IPU Assembly on *The role of parliaments in protecting the rights of children, in particular unaccompanied migrant children, and in preventing their exploitation in situations of armed conflict*, the Declaration of the General Debate of the 133<sup>rd</sup> IPU Assembly entitled *The imperative for fairer, smarter and more humane migration* and the Declaration of the General Debate of the 138<sup>th</sup> IPU Assembly entitled *Strengthening the global regime for migrants and refugees: The need for evidence-based policy solutions*.
6. On the occasion of the 138<sup>th</sup> IPU Assembly, the Standing Committee on Democracy and Human Rights held a debate on migration. The present draft echoes the observations made on this occasion, as well as additional input received from Member Parliaments and partner organizations. The inputs made include the necessity of comprehensive migration policies and legal frameworks; the need to address all the root causes of migration, including youth unemployment and climate change, and to respond to disaster-related migration; the imperative to combat discrimination and xenophobia in the context of migration; and the need to support migrants' participation in development and political decision-making, both in host countries and in countries of origin. Parliaments have a crucial role to play in all these areas, and in ensuring that States assume their responsibilities towards their own nationals and that the human rights of migrants are protected in all aspects of the migration cycles. The IPU can and should support them in this endeavour.
7. The draft resolution reaffirms some of the principles that should be at the core of the Global Compact for Migration, such as respect for human rights and decent work, human dignity, the right to non-discrimination and protection from violence and abuse, rule of law, due process, as well as the principles of proportionality and necessity. It stresses the universality of the access to basic services, especially to education, health, justice and social protection, which must be guaranteed to all, regardless of their status as national or non-national, resident or non-resident, regular or irregular migrant. It places particular focus on ensuring migration governance is gender-responsive and upholds the best interest of the child. It also calls for legal pathways for migration, including on humanitarian grounds, so as to ensure protection of persons who cannot claim asylum under the 1951 Refugee Convention, including those fleeing natural disasters and violence. Special attention should be given to the correct implementation of the 2030 Agenda as this would have a direct impact on and reduce non-voluntary migration.
8. In addition, the draft resolution includes recommendations on actions that parliaments and other stakeholders should take in order to ensure national laws and practices, as well as bilateral, regional and global agreements, are conducive to safe, orderly and regular migration, and balance solidarity and responsibility, with full respect for the human rights of migrants. It focuses on a whole-of-government and whole-of-society approach to migration, on the importance of integration and social inclusion policies, on ensuring policies and debates on migration are evidence-informed, on the need to combat racism, xenophobia and intolerance, as well as on preventing forced irregular migration, migrant smuggling, human trafficking and labour exploitation.
9. Finally, the resolution calls for increased efforts at the inter-parliamentary level to implement adequate migration policies. It calls on parliaments to participate actively in inter-state efforts in the area of migration governance, especially through the development of a "Parliamentary plan of action on migration". It also encourages the IPU to promote the role of parliament in such processes and foster inter-parliamentary dialogue on the matter.